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§1
Godkännande av dagordning

Den utsända dagordningen godkändes.
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§2
Val av justerare och dag för justering

Ordföranden Jan Jönsson och ledamoten Jackie Nylander utses att
justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att justering sker
måndag 1 november 2021.
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§3
Förvaltningen informerar

Under den här punkten informerade Lii Drobus, utredare vid
avdelningen för stadsövergripande sociala frågor om hur arbetet
med handlingsplan för socialsekreterares och biståndshandläggares
arbetssituation fortskrider.

Nämnden tackade för informationen.
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§4
Nämndens frågor till förvaltningen

Mohamed Nuur Bashir Abdi ställde fråga till förvaltningen om
avhopparverksamheten och önskade redovisning av resultat av
arbetet.

Socialdirektören Fredrik Jurdell svarade att förvaltningen
återkommer med redogörelse vid sammanträde senare i år.
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§5
Motion (S) om ökad rättssäkerhet
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2021/601
Dru 1.6-226/2021

Socialnämndens beslut
Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande
som svar till kommunstyrelsen på remiss av avseende
motion från (S) om ökad rättssäkerhet.

Ärendet
Kommunstyrelsen har till socialnämnden remitterat motionen Ökad
rättstrygghet som framför förslaget att Stockholms stad ska erbjuda
juridisk rådgivning till stadens medborgare vid medborgarkontoren.
Förvaltningen anger att det idag finns möjligheter för en enskild att
få stöd till juridisk rådgivning genom hemförsäkringens rättsskydd
eller, i vissa fall, kan rättshjälp utges från staten. Det finns även
utrymme inom ramen för ekonomiskt bistånd att en enskild, i vissa
fall, kan beviljas kostnader fört.ex. rättshjälpsavgift. I dagsläget
erbjuder Stockholms stad advokatjour via bibliotek och
medborgarkontor i flera stadsdelsområden. Advokatsamfundet
ansvarar för verksamheten med stöd från Stockholms stad.
Förvaltningen anser att det inte finns tydligt lagstöd för staden att ge
juridisk rådgivning vid medborgarkontoren som motionen föreslår.
Det finns även frågor kopplat till juridisk rådgivning som gör att
denna typ av service från staden kan anses som problematisk.
Förvaltningen anser därmed att staden inte bör erbjuda juridisk
rådgivning vid medborgarskapskontoren och avstyrker motionen.
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet som
svar till kommunstyrelsen.

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat
den 13 oktober 2021.

Beslutsordning
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och
fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag.

Yrkanden
Ordföranden Jan Jönsson (L), ledamöterna Ole-Jörgen Persson m.fl.
(M), Mariana Moreira Duarte (MP), Michaela Hollis (KD),
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tjänstgörande ersättaren Maria Dachner (C) yrkade bifall till
förvaltningens förslag till beslut.
Ledamoten Karin Gustafsson m.fl. (S) yrkade bifall till eget förslag
till beslut.

Reservation
Ledamöterna Karin Gustafsson, Anders Göransson, Lotten Hammar
alla (S) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna
förslaget;
" 1. Motion om ökad rättssäkerhet av Salar Rashid och Karin
Gustafsson (båda S) bifalls
2. Därutöver anförs följande
Rättsstatsprincipen lägger grunden för ett fritt och demokratiskt
samhälle. Vi kan idag konstatera att likt mycket annat i samhället
har rättstryggheten och tillgång till juridisk hjälp blivit en
klassfråga. Idag finns det aktörer från civilsamhället som erbjuder
kostnadsfritt juridiskt hjälp - dock inte alltid inom alla områden. I
alltför många stadsdelsornråden saknas dessutom advokater eller
jurister som vill eller kan erbjuda rättshjälp till alla som skulle
behöva den. Statlig rättshjälp utesluter dessutom många områden i
förhållande till frågor som kan vara angelägna för den berörda
individen.

I ett samhälle som präglas av alltför stora klassklyftor och skillnader
i kunskap om samhället kan detta få konsekvenser för
rättsstatsprincipen och vår demokrati. Rättigheter och skyldigheter
står under ett linjärt förhållande. Människor som känner sig rättslösa
och maktlösa tenderar att utveckla en misstro mot samhället.
Förslaget i motionen åsyftar till att staden ska erbjuda juridisk
rådgivning vid medborgarkontoren. Staden skulle kunna vägleda
individer i frågor av lättare karaktär som kring frågor som rör
kontakt och överklagande av myndighetsbeslut. Eller i till exempel
frågor som rör testamente, var man kan vända sig kring frågor som
rör en hyresvärd och skilsmässorådgivning. Vi vill att frågan utreds
noggrant i enlighet med intentionerna i motionen. Genom
utredningen kan det klargöras under vilka förutsättningar staden kan
tillhandahålla sådan rådgivning på ett rättssäkert sätt.

Under senaste decennierna har många forskare pekat på en
"juridifiering" av samhället.
Alltför många politiska områden flyttas upp till domstolar för
avgörande. Det finns både positiva och negativa aspekter med en
sådan utveckling. Oavsett så kan vi konstatera att en sådan
utveckling leder till att individen åläggs ett större ansvar att driva
egna juridiska processer - i små som stora frågor. Det är viktigt att
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samhället och myndigheter finns till för människorna. Det är något
vi inte får tumma på. Med motionens förslag kan flera som är i
behov av hjälp och rådgivning få det."

Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i förslag till beslut
och reservation från (S).
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§6
Inrätta en visningsmiljö om välfärdsteknik för att bidra till
trygghet och säkerhet, motion från (S)

Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2021/821
Dnr 1.6-468/2021

Socialnämndens beslut
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande

som svar till kommunstyrelsen på motion från (S) om att
inrätta en visningsmiljö om välfärdsteknik för att bidra till
trygghet och säkerhet.

2. Paragrafen justeras omedelbart

Ärendet
Kommunstyrelsen har remitterat en motion från Fredrik Pettersson
(S) om att staden snarast bör inrätta en eller flera visningsmiljöer
för välfärdsteknik. Motionären menar att det finns ett stort behov av
att öka kunskapen om välfärdsteknik bland olika målgrupper.
Visningsmiljöer kan enligt motionären vara ett sätt för enskilda att
bekanta sig med tekniken i syfte att få en uppfattning om
användningsområden, fördelar och eventuella risker.
Förvaltningen anser att staden bör avvakta med att inrätta
visningsmiljöer för välfärdsteknik. Förvaltningen ställer sig
tveksam till om visningsmiljöer är den lösning som på ett
tillfredsställande sätt motsvarar det beskrivna behovet. Hur
användandet av välfärdsteknik kan öka är en komplex fråga.
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens
tjänsteutlåtande som svar på motionen.

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat
den 15 september 2021.

Beslutsordning
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och
fann att nämnden beslutet enligt förvaltningens förslag.

IJ ul

Yrkanden
Ordföranden Jan Jönsson (L), ledamöterna Ole-Jörgen Persson m.fl.
(M), Mariana Moreira Duarte (MP), Michaela Hollis (KD)
tjänstgörande ersättaren Maria Dachner (C) yrkade bifall till
förvaltningens förslag till beslut.
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Ledamöterna Karin Gustafsson m.fl. (S) Jackie Nylander (V)
yrkade bifall till eget förslag till beslut.

Reservation
Ledamöterna Karin Gustafsson, Anders Göransson, Lotten Hammar
alla (S) Jackie Nylander (V) reserverade sig mot beslutet till förmån
för det egna förslaget;
"1. Motion om Inrätta en visningsmiljö om välfärdsteknik för att
bidra till trygghet och säkerhet motion av Fredrik Pettersson (S)
bifalls.
2. Därutöver anförs följande
Vi ställer oss positiva till motionen. Införandet av välfärdsteknik
ska förbättra brukarens livskvalitet och kan, rätt använt och som ett
komplement till insatser från personal och anhöriga, öka kvaliteten
och effektiviteten i stadens vård och omsorg.
En viktig komponent i arbetet med att införa välfärdsteknik är mod,
kunskap och intresse. Av förvaltningens tjänsteutlåtande kan man få
en bild av att metoder ofta stannar av i pilotprojekt och att en av
anledningarna till vad som hindrar ett breddinförande av
välfärdsteknik är bristande intresse och kompetensbrist. Att erbjuda
personal, brukare och anhöriga en digital eller fysisk visningsmiljö
där de kan få lära känna den nya tekniken skulle öka intresset och
möjliggöra för fler att vilja ta del av digitala insatser samt öka
kunskapen om vad de innebär.
Som motionären framhåller i motionen är en konsekvens av
pandemin att fler äldre blivit mer digitala. Stockholm behöver
hänga med i den utvecklingen, men också stötta äldre som önskar ta
del av den digitala tekniken men som tycker att den inte känns helt
bekväm. Det finns all anledning att tro att coronapandemin inte är
den sista pandemin vi kommer att uppleva. De förhållanden vi levt
under de senaste åren har gjort det alltmer tydligt att staden behöver
ta ett större ansvar för möjliggöra ökad trygghet, delaktighet och
självständighet genom ökad digitalisering. I rapporten om
pandemins konsekvenser hos utsatta grupper framhölls just det
digitala utanförskapet som något staden behöver arbeta vidare med
och motionen kunde här vara ett steg på vägen mot att fler får ta del
av digitaliseringen. "

Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i förslag till beslut
och reservation från (S),(V).
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§7
Ny samverkansöverenskommelse mellan Stockholms läns
kommuner och Region Stockholm om tillgång till hälso- och
sjuk- och tandvård för barn och unga som placerats utanför
det egna hemmet
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2021/833
Dru 1.6-344/2021

Socialnämndens beslut
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande

som svar på kommunstyrelsens remiss avseende
rekommendation om att anta överenskommelse om tillgång
till hälso-, sjuk- och tandvård för barn och unga som
placerats utanför det egna hemmet.

2. Paragrafen justeras omedelbart

Ärendet
Kommunstyrelsen har överlämnat en remiss till socialnämnden
avseende rekommendation om att anta överenskommelse mellan
Stockholms läns kommuner och Region Stockholm om samverkan
kring hälso-, sjuk- och tandvård för barn och unga som vårdas
utanför det egna hemmet. Ett förslag på överenskommelse och
tillhörande rutiner har tagits fram i samarbete mellan Region
Stockholm och representanter för socialtjänst och elevhälsa i ett
antal kommuner i Stockholms län. Förslag till överenskommelse har
skickats ut på remiss till länets kommuner och Region Stockholm
vid två tillfällen under 2020 och 2021. Storsthlm beslutade i juni
2021 att rekommendera kommunerna i länet att anta
överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län och
Region Stockholm avseende tillgång till hälso-, sjuk- och tandvård
för barn och unga som placeras utanför det egna hemmet.
Socialförvaltningen är positiv till samverkansöverenskommelsen
mellan kommunerna i Stockholms län och Region Stockholm och
föreslår att nämnden hänvisar till detta tjänsteutlåtande som svar på
remissen.

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat
den 31 augusti 2021

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag till beslut.
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§8
Stockholms stads kvalitetsprogram- Utveckling genom
ständiga förbättringar, innovation och digitalisering
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2021/866
Dnr 1.6-489/2021

Socialnämndens beslut
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande

som svar till kommunstyrelsen på remiss om Stockholms
stads kvalitetsprogram

2. Paragrafen justera omedelbart.

Ärendet
Kommunstyrelsen har remitterat Stockholms stads kvalitetsprogram
- Utveckling genom ständiga förbättringar, innovation och
digitalisering, till socialnämnden. Kvalitetsprogrammet ska ge alla
verksamheter vägledning och en gemensam förståelse för stadens
ambitioner inom det systematiska kvalitetsarbetet. Programmet är
stadens styrande dokument för kvalitetsarbetet. Det tydliggör vilket
ansvar olika nivåer inom staden (kommunstyrelsen, nämnder och
styrelser, chefer och medarbetare) har för kvaliteten. Till
kvalitetsprogrammet finns även förslag till en riktlinje för
informationssäkerhet som reglerar arbetet med informationssäkerhet
inom samtliga nämnder och bolag och styrelser i Stockholms stad.
Socialförvaltningen är positiv till förslaget till nytt kvalitetsprogram
framförallt då det tar ett helhetsgrepp om kvalitetsfrågan och att
innovation, digitalisering och informationssäkerhet inkluderas i
programmet. Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen.

Socialförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande
daterat den 7 september 2021.

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag till beslut.



R StockholmsV stad
Socialnämnden

Protokoll
2021-10-26

Särskilt uttalande
Ledamöterna Karin Gustafsson m.fl. (S), Jackie Nylander (V)
"Det är välkommet att Stockholms stad har ambitionen att ta ett
samlat grepp om kvalitetsfrågorna och även införliva
digitaliseringsfrågorna i kvalitetsarbetet. Med detta program
införlivas flera olika styrdokument som därmed upphör att gälla. Vi
anser generellt att stadens styrdokument är i behov av en översyn i
syfte att uppnå en effektivare styrning. Idag finns ett antal olika
handlingsplaner, strategier och program inom flertalet, ofta
överlappande, områden. En renodling bör kunna leda till en
effektivare styrning av stadens verksamheter där målsättningar och
åtgärder klargörs.

Dock har det tagit tid för den moderatledda majoriteten att komma
fram till ett liknande ställningstagande vad gäller
kvalitetsprogrammet. Två för staden viktiga styrdokument, IT
programmet och Strategi för smart och uppkopplad stad, skulle
ersättas av ett övergripande digitaliseringsprogram. Ett förslag till
program togs fram och remitterades men stoppades sedan i malpåse
av det moderatledda styret år 2018. Istället kom ett nytt uppdrag i
budget 2020 och efter ytterligare nästan två år finns nu ett program
redo för beslut. Särdeles raskt jobbat är det inte, särskilt inte med
tanke på att finansborgarrådet gärna framhåller digital utveckling
som en viktig fråga för Stockholm.

Med det sagt är vi i huvudsak positiva till föreliggande förslag till
kvalitetsprogram. Programmet tar avstamp i hela
kvalitetsspektrumet, från de vardagliga förbättringarna till
innovation och digitalisering. Det har en struktur upplagt för att
kunna införlivas i hela staden. Dock bör särskilt påpekas vikten av
att alla verksamheter ges förutsättningar att implementera
programmet utifrån den egna verksamhetens utgångspunkter. Hög
tillit måste finnas till professionen och de kunskaper den besitter.
Innovation uppstår oftast inte från utsidan, utan snarare sker positiv
utveckling inom den egna verksamheten. Men bara om medarbetare
ges tid och rätt förutsättningar för det.

Därför är tillräckliga resurser en förutsättning för innovation,
utveckling och hög kvalitet. En förskollärare som kämpar i en
vardag med stora barngrupper och få kollegor, eller en
undersköterska i äldreomsorgen som knappt har tid att ta lunchrast,
ger båda sitt yttersta för att leverera kvalitet till stockholmarna. Men
något utrymme att leverera innovation finns knappast. Många av 1
stadens medarbetare verkar tyvärr inte under de förutsättningar som

,~
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krävs för att leva upp till intentionen i kvalitetsprogrammet. Därför
anser vi, liksom exempelvis utbildningsförvaltningen, att det finns
behov av medel för att staden ska kunna arbeta på det angivna
sättet. Utan tillräckliga resurser och goda förutsättningar i alla
verksamheter riskerar programmet bara bli tomma ord.

Socialförvaltningen belyser i sitt remissvar att programmet saknar
ett jämställdshetsperspektiv. Vi tycker att detta är anmärkningsvärt
att det inte en enda gång i programmet nämns något om
jämställdhet och menar att detta behöver läggas till inför ett beslut
om programmet. Ett jämställdhetsperspektiv och
jämställdhetsanalyser behövs för att komma till rätta med de olika
förutsättningar under vilka kvinnor och män, flickor och pojkar,
lever sina liv. Det kan både bidra med att förbättra servicen till
Stockholmarna, för att säkerställa att den kommer alla till del i lika
stor del oavsett kön. Men behövs också för att förstå de olika
förutsättningar under vilka kvinnor och män arbetar i staden där
olika verksamheter i huvudsak domineras av kvinnor eller män och
hur deras arbetsvillkor påverkar möjligheten att faktiskt bidra till
kvalitetsarbetet.

Det är bra att kvalitetsprogrammet ska integreras i stadens planering
och uppföljning i enlighet med ILS. ILS är i sig en viktig del av
stadens kvalitetsarbete. Vi har dock ett antal synpunkter på hur
stadens system för integrerad styrning och ledning fungerar i
praktiken, något som vi också lyft tidigare. Systemet har ett antal
brister och fångar inte alltid upp verkliga problem och utmaningar
som stockholmarna upplever och som de kommunala
verksamheterna ställs inför. För att ytterligare uppnå förbättrad
kvalitet och uppföljning anser vi att ILS-systemet bör ses över och
utvecklas.

Vi vill särskilt uppmärksamma programmets fokus på ett
hållbarhetsperspektiv i stadens kvalitetsarbete. Programmet
framhåller att "när hållbarhetsperspektivet leder oss motverkar vi
kortsiktiga vinster på bekostnad av goda effekter och synergier på
längre sikt". Detta går tyvärr stick i stäv med mycket av den politik
som förs av det moderatledda styret i Stockholm. Kortsiktig vinst
prioriteras ofta på bekostnad av bättre resultat på sikt. Exempel på
detta är det utförsäljnings- och privatiseringsfokus som råder vad
gäller skolor, idrottsanläggningar och bostäder. Samhällsfastigheter
och bostäder säljs av stadens ledning för att generera kortsiktig
vinst, trots att forskning och erfarenhet visar att det leder till högre
kostnader för kommunen i längden. Som en följd av inriktningen i~
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kvalitetsprogrammet ser vi fram emot att denna politik upphör så
snart som programmet börjar gälla.
Slutligen kan vi konstatera att vid den senaste revideringen av
kvalitetsprogrammet i januari 2017 reserverade sig Moderaterna
med hänvisning till att kvalitetsprogrammet borde innehålla en
servicegaranti. Vi noterar att en sådan garanti saknas i det
föreliggande förslaget till program. Om detta beror på att
Moderaterna omvärderat sitt tidigare ställningstagande eller på
oförmåga att få igenom sin politik, kan vi bara spekulera i."

Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i det särskilda
uttalandet från (S), (V).
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§9
En sjukförsäkring med prevention, rehabilitering och trygghet,
sou 2021:69
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2021/1180
Dnr 1.6-512/2021

Socialnämndens beslut
Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som
svar till kommunstyrelsen på remiss om en sjukförsäkring med
prevention, rehabilitering och trygghet (SOU 2021 :69)

Ärendet
Socialnämnden har fått en remiss för besvarande gällande
SOU 2021 :69, En sjukförsäkring med prevention, rehabilitering och
trygghet.
Utredningens uppdrag har haft tre delar:

• Se över regelverket för rätten till sjukersättning respektive
aktivitetsersättning vid nedsatt arbetsförmåga.

• Underlätta arbete, studier, uppdrag med mera under tid med
sjukersättning och aktivitetsersättning.

• Se över regelverket för förebyggande sjukpenning och
rehabiliterings ersättning.

SOU 2021 :69 redovisar utredningens allmänna utgångspunkter och
går också igenom hur regelverket ser ut idag samt redovisar en rad
nya förslag och vad konsekvenserna av dessa skulle bli, med fokus
på kostnader. Berörda myndigheter som anges i utredningen är
Arbetsförmedlingen, Försäkringskassan, hälso- och sjukvården och
kommunen. Förvaltningen kan konstatera att utredningen berör flera
av de verksamhetsområden som socialtjänsten arbetar med men i
första hand individer inom ekonomiskt bistånd,
funktionsnedsättning och socialpsykiatri. Förvaltningen vill bland
annat lyfta vikten av att det finns en arbetsmarknad och
arbetsmarknadsinsatser som kan ta emot berörda personer vilka kan
ha varit borta från arbetsmarknaden under en längre tid eller aldrig
har haft möjlighet att omfattas av den. Förvaltningen föreslår att
socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar
på remissen.

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat
den 6 oktober 2021.
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Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Särskilt uttalande
Ledamöterna Jackie Nylander (V), Karin Gustafsson m.fl. (S)
"Utredningen presenterar flera förslag som syftar till att rätta till
några aspekter av dagens sjukförsäkringssystem. Vi välkomnar de
förslagen och hoppas att detta är ett första steg mot en tryggare och
bättre sjukförsäkring som gör att alla människor kan känna trygghet
även när de drabbas av sjukdom.

Alla kan bli sjuka. Alla har därför intresse av en bra sjukförsäkring.
Den svenska sjukförsäkringen bygger på att personer som drabbas
av sjukdom som gör dem oförmögna att arbeta fortsatt kan ha en
rimlig ekonomisk situation samt få stöd att komma tillbaka till
arbete. För att sjukförsäkringen ska fungera måste den vara
behovsstyrd.

Tyvärr har andra ambitioner och målsättningar kommit att styra
sjukförsäkringens funktion under en lång tid vilket har lett till att
sjuka misstänkliggörs och att systemen stramats åt. Detta gör såklart
inte människor friska utan gör att sjuka som nekats ersättning inom
sjukförsäkringen tvingats att leva på anhöriga, söka försörjningsstöd
eller försörja sig på andra sätt trots att de är sjuka. Det slår inte bara
hårt mot de människor som är sjuka och utan också skapar grogrund
för privata sjukförsäkringar. Därtill innebär det att staten förskjuter
kostnader från sitt ansvarsområde, sjukförsäkringen, till
kommunerna som står för försörjningsstöd till de som inte kan
försörja sig på annat sätt. 2020 var sjukdom det näst vanligaste
försörjningshindret av de som beviljas ekonomiskt bistånd i
Stockholms stad, den gruppen utgör 21 procent av de drygt 23 000
personer som fick ekonomiskt bistånd föregående år. Ett system
som får dessa resultat är inte acceptabelt.

Vi håller med socialförvaltningen när de skriver att det är viktigt att
det finns en arbetsmarknad och arbetsmarknadsinsatser som kan ta
emot berörda personer vilka kan ha varit borta från
arbetsmarknaden under en längre tid eller aldrig har haft möjlighet
att omfattas av den. Staden har ett ansvar i denna del både som en
stor arbetsgivare och när arbetsmarknadsinsatser utformas. Det är
oklart hur arbetsmarknadsinsatser från statlig nivå ska synkroniseras
med aktiviteter som anordnas av kommunen med tanke på den
pågående reformeringen av Arbetsförmedlingen."
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Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i det särskilda
uttalandet från (V),(S).
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§ 10
Månadsrapport september 2021
Dm 1.2.2-55/2021

Socialnämndens beslut
Socialnämnden godkänner månadsrapport för september 2021.

Ärendet
Prognosen baseras på utfallet per 30 september samt utifrån dialog
med samtliga chefer om eventuella avvikelser från budget.
Nämnden prognostiserar totalt ett överskott mot budget med 5,0
mnkr, efter prestationsförändringar och prognostiserad begäran om
budgetjustering. De flesta enheter har en ekonomi i balans med
budget. Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner rapporten.

Socialförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande
daterat den 8 oktober 2021.

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag till beslut.
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§ 11
Förändring av riktlinjer för tobaks- och folkölstillsyn samt för
kontroll av vissa receptfria läkemedel
Dnr 3.1.1-489//2021

Socialnämndens beslut
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till beslut

att upphäva riktlinjerna för tobaks- och folkölstillsyn samt
för kontroll av vissa receptfria läkemedel

2. Socialnämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen
för vidare beslut i kommunfullmäktige

3. Socialnämnden föreslår kommunstyrelsen att föreslå
kommunfullmäktige besluta att socialnämnden ges i uppdrag

4. att upprätta årliga tillsynsplaner gällande tobak och
elektroniska cigaretter, folköl samt kontroll av vissa
receptfria läkemedel och att socialnämnden fattar beslut om
dessa

Ärendet
Efter förändringar gällande tillståndsplikt för tobaksprodukter samt
att socialförvaltningen övertagit ansvar för tillsyn gällande
tobaksprodukter, elektroniska cigaretter och folköl finns det behov
av en förändring gällande Stockholm stads riktlinjer för tobaks- och
folkölstillsyn samt för kontroll av vissa receptfria läkemedel.
Nu gällande riktlinjer är inaktuella då de beskriver arbetssätt och
uppdrag enligt gammal lagstiftning och en organisation och
uppdragsfördelning som inte längre gäller inom staden.
Förvaltningen föreslår att stadens riktlinjer gällande tobaks- och
folkölstillsyn samt för kontroll av vissa receptfria läkemedel
upphävs genom beslut i kommunfullmäktige. Förvaltningen föreslår
att det ska upprättas årliga tillsynsplaner gällande tobak och
elektroniska cigaretter, folköl samt kontroll av vissa receptfria
läkemedel och att socialnämnden fattar beslut om dessa.

Socialförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande
daterat den 17 september 2021.

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 12
lmplementeringsplan för Stockholms stads program mot våld i
nära relation, hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution,
människohandel för sexuella ändamål samt sexuellt våld
oberoende relation 2021-2025
Dnr 3.1.1-487/2021

Socialnämndens beslut
Socialnämnden godkänner implementeringsplan för stadens
program mot våld i nära relation, hedersrelaterat våld och
förtryck, prostitution, människohandel för sexuella ändamål
samt sexuellt våld oberoende relation 2021-2025.

Ärendet
I juni 2021 godkändes Stockholms stads program mot våld i nära
relation, hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution,
människohandel för sexuella ändamål samt sexuellt våld oberoende
relation 2021-2025 av kommunfullmäktige. Programmet ska nu
implementeras. I tjänsteutlåtandet redogörs för
implementeringsplanen och hur socialförvaltningen kommer att
stötta övriga nämnder och bolag i arbetet. I två olika rapporter som
analyserat arbetet mot våld i nära relation och hedersrelaterat våld
och förtryck i staden, har konstaterats bland annat att uppföljningen
av det förra programmet mot våld var oklar för berörda nämnder
och bolag. Socialförvaltningen har ett huvudansvar för
implementeringen av programmet och avser att stötta berörda
nämnder och bolag genom att bland annat erbjuda en introduktion
av programmet för nyckelpersoner, ta fram så kallade styrkort för
att de ska få en tydlig bild över sina åtaganden i programmet samt
skapa en referensgrupp eller motsvarande för att gemensamt
diskutera genomförandet av olika aktiviteter och dela goda
exempel. Vidare kommer en kommunikationsplan att tas fram och
utbildningssatsningar att göras i syfte att uppnå vissa av målen i
programmet. Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner
implementeringsplanen.

Beslutsordning
Ordföranden ställde först fråga om återremittering av ärendet mot
avgörande idag och fann att nämnden beslutat att avgöra ärendet
idag. Därefter fråga om bifall till förvaltningens förslag och fann att
nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. ~
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Yrkanden
Ordföranden Jan Jönsson (L), ledamöterna Ole-Jörgen Persson m.fl.
(M), Mariana Moreira Duarte (MP), Michaela Hollis (KD),
tjänstgörande ersättaren Maria Dachner (C) yrkade bifall till
förvaltningens förslag till beslut.
Ledamöterna Jackie Nylander (V), Karin Gustafsson m.fl.(S)
yrkade återremiss av ärendet med hänvisning till eget förslag till
beslut.

Reservation
Ledamöterna Jackie Nylander (V), Karin Gustafsson, Anders
Göransson, Lotten Hammar, tjänstgörande ersättaren Mohamed
Nuur Bashir Abdi, alla (S) reserverade sig mot beslutet med
hänvisning till yrkande om återremiss.
"Att socialnämnden återremitterar förvaltningens förslag på
implementeringsplan och återkommer till nämnden med uppdaterad
plan enligt nedan
Vi instämmer med förvaltningen om att programmet behöver bli
mer känt och tydligare kring på vilket sätt det riktar sig till olika
medarbetare inom staden framöver. Utöver det anser vi att det
behöver ske mer omfattande utbildningssatsningar än de som anges
i implementeringsplanen. Arbetet med personer som är utsatta för
prostitution eller människohandel har nästan uteslutande bedrivits
av Mika-mottagningen. När nu Relationsvåldsteamen i högre
utsträckning ska innefatta målgruppen i sitt arbete behövs mer
djupgående utbildning än det stödmaterial som anges i
implementeringsplanen.
Vi tror också att utbildningssatsningama kring våld måste sträcka
sig bredare än bara nyanställda inom socialtjänstens personal för att
programmet ska uppnå önskad effekt. Personer utsatta för våld och
våldsutövare finns inom alla stadens verksamheter och inte bara hos
socialtjänsten. Vi anser vidare att arbetsgivarperspektivet behöver
stärkas så att det även omfattar våldsutövare i den meningen att
arbetsgivare ska kunna lotsa även dessa personer till
relationsvåldscentrum med erbjudande om stöd i att sluta utöva
våld. I implementeringsplanen saknas också en del satsningar
riktade mot unga som vi skulle önska se såsom särskilda
stödinsatser till unga utsatta och utvecklande av insatser mot unga
förövare samt kampanjer riktade mot skolor kring exempelvis
sexköp och porr. Det är också av största vikt att
utbildningssatsningar görs kring grupper som i programmet
benämns som särskilt utsatta. Det gör inte mycket nytta att bara
lyfta fram särskild utsatthet om stadens personal inte vet hur man ~
ska ge särskilt stöd. Särskilt viktig anser vi att gruppen med

r,/
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funktionsnedsättning är där relationsvåldscentrums insatser inte
alltid är tillämpliga samtidigt som gruppen är särskilt sårbar och
risken för utsatthet högre. Personal inom stadens LSS-verksamheter
borde exempelvis erbjudas utbildning och brukare nås med
uppsökande insatser som bedöms lämpliga för målgruppen.
Vi anser också att programmet, för att kunna implementeras så att
det används som det är avsett behöver kompletteras med riktlinjer
för hur berörda verksamheter, särskilt skola och förskola, ska arbeta
för att förebygga och agera vid våld och förtryck.
Vi är positiva till att programmet omfattar flera grupper och har
höga ambitioner, men för att det inte ska stanna vid en
pappersprodukt måste implementeringsplanen vara mycket mer
ambitiös än den som presenteras i ärendet och planen behöver
breddas mer än att som nu mestadels beröra socialtjänstens
medarbetare."

Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i förslag till beslut
och reservation från (V),(S).
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§ 13
Svar på skrivelse till nämnden om stadens yttersta ansvar
gällande akut behov av stöd för personer under 65 år
Dm 1.3.1-369//2021

Socialnämndens beslut
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar
på skrivelse från (S),(V) med instämmande av (Fi) om stadens
yttersta ansvar gällande akut behov av stöd för personer under
65 år.

Ärendet
Alexandra Mattsson Åkerström m.fl. (V), Karin Gustavsson m.fl.
(S) och Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnade 2021-06-15 en
skrivelse till socialnämnden om stadens yttersta ansvar gällande
akut behov av stöd för personer under 65 år. Skribenterna beskriver
att personer med stöd genom LSS kan ha behov av akut stöd och att
kommunen då snabbt måste kunna sätta in stödinsatser, exempelvis
om assistenten inte dyker upp, brukaren har ramlat på golvet eller
om assistenten blir sjuk. Med anledning av detta önskar
skribenterna få svar på frågor:
• Hur ska akuta situationer likt de ovan beskrivna hanteras inom

staden?
• Råder likställighet över staden, mellan stadsdelarna?
• Vilket ansvar vilar på utförare respektive staden?
• Hur påverkas ansvarsfördelningen av olika aktörers möjligheter

att snabbt åtgärda akuta situationer?
Förvaltningen redogör i tjänsteutlåtandet för det ansvar som åligger
kommuners och assistansanordnares för att anordna personlig
assistans och hänvisar till det som beskrivs i lag och förarbeten.
Socialförvaltningen erbjuder regelbundna nätverksträffar för
stadens chefer med syfte att öka likställigheten i staden. Vid dessa
nätverksträffar finns möjlighet att diskutera handläggningsfrågor
och tillämpning i staden. Socialförvaltningen anordnar även årligen
en rättspraxisutbildning för chefer och biståndshandläggare inom
området funktionsnedsättning. Utöver detta har biståndshandläggare
och myndighetschefer även möjlighet att få juridisk konsultation via
telefon från stadens juridiska avdelning. Sammantaget ger detta,
enligt förvaltningens mening, förutsättningar för likställighet mellan
stadsdelsnämnderna och en ökad samsyn i staden. Förvaltningen
föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på
skrivelsen.
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Socialförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande
daterat den 1 oktober 2021.

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Särskilt uttalande
Ledamöterna Jackie Nylander (V), Karin Gustafsson m.fl. (S)
"I juni lämnades denna skrivelse in angående hur staden arbetar
med sitt yttersta ansvar för personer under 65 år med insatser enligt
LSS utifrån att vi upplever att det råder osäkerhet i staden kring hur
denna fråga hanteras i respektive stadsdelsnämnd och hos olika
utförare.

Förvaltningen svarar att det är stadsdelsnämndernas beställarenhet
som har ansvar under kontorstid för att sätta in akuta insatser och att
detta i första hand då utförs av den utförare den enskilde valt
alternativt egen regi-verksamheten (om den finns) i stadsdelen ifall
personen inte har insatser sedan tidigare. Utanför kontorstid ska
detta hanteras av stadens trygghetsjour.
En del brukare har också trygghetslarm och kan då larma dygnet
runt vid akuta situationer till trygghetsjouren som hanterar larmen
efter vad som är överenskommit med respektive utförare.

Det framgår inte hur känt detta arbetssätt är hos stadens brukare och
utförare samt hur det påverkas av att alla stadsdelar inte har
egenregi-verksamhet att svara upp mot det akuta ansvaret. Idag
saknar också många brukare trygghetslarm varav det kan vara svårt
att larma vid just akuta situationer. Detta kan vara något för staden
att arbeta vidare med så att det är känt hos såväl personal som
brukarna. "

Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i det särskilda
uttalandet från (V),(S).
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§ 14
Arbete enligt handlingsplan för socialsekreterares och
biståndshandläggares arbetssituation
Avrapportering
Dnr 3.1.1-217/2019

Socialnämndens beslut
Socialnämnden godkänner förvaltningens avrapportering av
arbete enligt stadens handlingsplan för förbättrad arbetssituation
för socialsekreterare och biståndshandläggare.

Ärendet
Arbetet enligt Stockholms stads handlingsplan för en förbättrad
arbetssituation (HP) fortsätter till och med 2022. Utvecklingsarbetet
startade 2015 för att möta ökad personalomsättning och ökande
antal socionomkonsulter i myndighetsutövande verksamheter inom
socialtjänst och äldreomsorg. Stadsdelsförvaltningarna liksom
fackliga representanter ger fortsatt en samstämmig bild av att
arbetet bidrar till en mer stabil arbetssituation. Uppföljning av
personalrörligheten bland biståndshandläggare och socialsekreterare
visar att den övergripande rörligheten mellan 2016 och 2020 har
minskat med ett avbrott för 2019. På stadsdelsförvaltningsnivå är
bilden mindre entydig. Antal socionomkonsulter ligger fortsatt på
ett betydligt lägre antal (omkring 30 jämfört med 100) än vad som
fanns i november 2016. Förvaltningen föreslår att nämnden
godkänner avrapportering av uppdraget.

Socialförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande
daterat den 6 oktober 2021.

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Särskilt uttalande
Ordföranden Jan Jönsson (L), ledamöterna Mariana Moreira Duarte
(MP), Michaela Hollis (KD), tjänstgörande ersättaren
Maria Dachner (C)
"Vi tackar förvaltningen för en bra redogörelse för arbetet med
handlingsplanen. Trots ett utmanande år som gjort det svårt eller ()
ofta omöjligt att bedriva verksamheten som normalt visar / ( ,,.,__
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redogörelsen att personalomsättningen bland socialsekreterare och
biståndshandläggare har minskat och återgått till den långsiktigt
nedåtgående trend som kunnat iakttas de senaste åren. Att
socialsekreterare och biståndshandläggare trivs och känner sig
trygga på jobbet är av största vikt. Deras arbete kräver goda
förutsättningar att kunna utövas i enlighet med professionellt
kunnande, yrkesetik och med lagstiftningens intentioner.
Förutsättningarna är avgörande för att de ska kunna säkerställa en
socialtjänst och äldreomsorg av god kvalitet för stadens invånare
som är i behov av den.

De positiva resultaten i rapporten betyder inte att utmaningar
saknas. Hot och våld mot socialtjänstens personal är ett angrepp på
demokratin och rättsstaten. Som anställd ska man alltid kunna
känna att man har ett stöd från ledningen och resten av
organisationen om man blir utsatt. Hot och våld ska aldrig
normaliseras, varken inom yrket, eller i samhället som stort. Därför
är det viktigt att vi fortsätter att stötta arbetet enligt handlingsplanen
och jobbar långsiktigt och proaktivt. I årets budget förstärker den
grönblå majoriteten stadsdelsnämndernas säkerhetsarbete med
fokus på stöd till personalen.

Moderna och användarvänliga IT-system är viktigt för att
socialtjänstens personal ska trivas i sitt arbete och kunna ägna tid åt
att hjälpa sina klienter. Även om inte moderniseringen av sociala
system faller inom ramen för arbetet med handlingsplanen kan inte
intentionerna i handlingsplanen förverkligas med mindre än att
socialtjänstens personal får moderna och välfungerande IT-system.
Vi har under mandatperioden bevakat denna fråga noga och avser
göra det framgent.

De förstärkningsteam som har införts de senaste åren har visat sig
vara ett bra sätt att ge avlastning vid arbetstoppar och
kompetensutveckling genom mötet med erfarna kollegor. Därför
tillför vi nu resurser för ytterligare två förstärkningsteam för att
stötta stadsdelsnämnderna vid arbetstoppar.

Vi gör detta samtidigt som vi fortsätter tillskjuta resurser till
socialtjänstens kärnverksamhet. Därmed bidrar vi förhoppningsvis
till de förutsättningar som krävs för att ännu fler vill stanna kvar och
arbeta i staden. Det fortsatta arbetet med handlingsplanen, på såväl
central som lokal nivå, utgör en viktig del i stadens
arbetsmiljöarbete."
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Särskilt uttalande
Ledamöterna Jackie Nylander (V), Karin Gustafsson m.fl. (S)
"Vi är övertygade om att sociala problem minskar om fokus läggs
på det förebyggande arbetet. Socialsekreterarnas och
biståndshandläggarnas arbete ligger grunden för just det arbetet. En
god arbetsmiljö för medarbetarna är avgörande för att medborgarna
och brukarna ska få ett stöd av hög kvalitet. Med den
utgångspunkten antogs den första handlingsplanen för att förbättra
arbetssituationen 2015. Hög omsättning på personal, alltför många
socionomkonsulter och kritik mot arbetsvillkoren skulle vändas.
Stockholm skulle säkerställa en bra arbetssituation för
medarbetarna. Till utvecklingsarbetet kopplades medel och
ambitionerna om att förbättra arbetssituationerna var hög. Resultatet
av arbetet med handlingsplanen var lyckade då konsulterna
minskade, förstärkningsteam startades som varit mycket
uppskattade och personalomsättningen minskade. Runt om i hela
staden hade ansvariga politiker dialogkafeer med medarbetarna
vilket var uppskattat och visade på viljan att förbättra
arbetsvillkoren.

Tyvärr får vi signaler om att arbetet med den nuvarande
handlingsplanen som antogs 2019 stannat av. Arbetet som har
gjorts de senaste åren har inte varit tillräckligt och medel har
saknats i verksamheterna för att implementera ambitionerna i
nuvarande handlingsplan. Det behövs en nystart i arbetet och det är
viktigt att handlingsplanen framåt har förtroende bland de som
berörs. Vi instämmer med facken att det är fortsatt viktigt att arbetet
med en handlingsplan bedrivs som ett särskilt uppdrag och inte
lämnas som slutfört inne i ordinarie verksamhet. Våra partier har
därför avsatt medel för att förbättra arbetssituationen i våra
respektive budgetar. Vår bestämda uppfattning är att
socialsekreterarnas och biståndshandläggarnas arbetsmiljö kan och
ska förbättras. Vi är inte där ännu att arbetet är integrerat i ordinarie
verksamhet och styrsystem samt att frågan om ett nytt förbättrat
verksamhetssystem för socialtjänsten inte heller är löst vilket var en
viktig sak som medarbetarna tagit upp från start."

Ersättaryttrande
Ersättaren Anna Rantala Bonnier (Fi) instämde i det särskilda
uttalandet från (V),(S).
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§ 15
Fyllnadsval till Socialnämndens Individutskott
Dnr 1.2.1-829/2021

Socialnämndens beslut
Socialnämnden utser Maria Dachner (C) till ersättare i
Socialnämndens individutskott för återstående tid av år 2021.

Ärendet
Socialnämnden har för år 2021 valt fem ledamöter och tre ersättare
till Socialnämndens individutskott. En av nämndens ersättare Johan
Kling (C) har avsagt sig uppdrag i nämnden och därmed även sin
plats i nämndens individutskott. Förvaltningen föreslår att nämnden
utser en ny ersättare i nämnden individutskott.

Socialförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande
daterat den 30 september 2021.

Beslutsordning
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag till beslut.

Ledamoten Christina Wallmark (SD) deltar inte i beslutet.
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§ 17
Övriga frågor

Socialnämndens beslut
Socialnämnden uppdrar till förvaltningen att besvara skrivelsen
från (V),(S) och återkomma till nämnden.

Arsmålet för förmedlade försöks- och träningslägenheter
uppnås inte
ledamoten Jackie Nylander (V), Karin Gustafsson m.jl. (S) med
instämmande av ersättaren Anna Ranta/a Bonnier (Fi)

"Vi vill se krafttag mot en av stadens största utmaningar,
hemlösheten. Varje kommun är enligt lag skyldig att planera för
bostadsförsörjningen i syfte att alla kommunens invånare ska ha en
god bostad, något som Stockholm och andra kommuner idag inte
lever upp till. Det är stadens ansvar att tillgodose behovet av
bostäder i kommunen.

För att lyckas med arbetet mot hemlöshet krävs både förebyggande
arbete, akuta insatser samt en långsiktig plan för att det ska finnas
tillräckligt många lägenheter i staden med rimliga hyror. Därtill är
stadens arbete med försöks- och träningslägenheter viktig. I
bostadsbolagens tertialrapporter för period 2 framkommer det att
man är långt ifrån att nå årsmålet om att förmedla 600 lägenheter
inom ramen för försöks- och träningslägenheter via
Bostadsförmedlingen. Man har endast förmedlat 233 lägenheter
hittills i år trots att det endast kvarstår några få månader på året.

Trots att det övergripande årsmålet på området inte kommer att
uppnås väljer bolagen att i stort statusmarkera avsnitten "gröna"
trots röda indikatorer. Med motivering att de saknar rådighet när
motparten tackar nej. Motparten är i ett detta fall SHIS. Bland annat
skriver Stockholmshem "Bolaget ser av olika anledningar att det
kommer bli problematiskt att uppnå satt årsmål. En anledning är
uteblivet behov avfamiljelägenheterfrån SHIS, en annan anledning
är svårigheter med nuvarande praxis(texför hög täthet av denna
typ av lägenheter i ett område) ochförutsättningar (tex låg hyra),
som skapar svårigheter attfå infler Försöks- och
träningslägenheter i bolagetsfastighetsbestånd.
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Mot bakgrund av årsmålet om förmedlade försöks- och
träningslägenheter inte kommer att uppnås och bostadsbolagen
menar att skälet till detta är att SHIS tackar nej till lägenheter vill vi
veta:

Vilka skäl har SHIS för att tacka nej till lägenheter från
bostadsbolagen?
Vilken dialog har socialförvaltningen med SHIS och
bostadsbolagen om vikten av att uppnå årsmålet?
dagen."
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§ 16
Anmälningsärenden

A. Förvaltningsgruppens protokoll 2021-10-20
(utsändes senare)

B. Protokoll från funktionshinderrådet 2021-10-21
(utsändes senare)

C. Protokoll från Individutskottet 2021-09-28
D. Tjänstemannabeslut, återkallande av inkassoärenden
E. Beslut från IVO 2021-09-14 om orosanmälningar till

socialtjänsten från skolan Dnr 1.4-171/2020

Nämnden lägger anmälningsärendena till handlingarna.


